
U izdawu� Departmana� za
ekonomiku�poqoprivre-
de� i� sociologiju� sela

Poqoprivrednog� fakulteta
Univerziteta�u�Novom�Sadu
iza{ao�je�iz�{tampe�72.�broj
nau~nog�~asopisa�"Agroeko-
nomika",�~iji�je�glavni�i�od-
govorni� urednik� prof.� dr
Branislav�Vlahovi}.

Nau~ni� ~asopis� "Agroe-
konomika"� izlazi� u� konti-
nuitetu� ve}� 45� godina,� a� u
najnovijem� broju� najzastu-
pqeniji� su� radovi� koji� se
odnose� na� agroekonomsku
analizu� svih� oblasti� po-
qoprivredne� proizvodwe,
kao� i� prodaje� poqopri-
vredno-prehrambenih� pro-
izvoda.� Konkretno,� pred-
stavqeni� su� ekonomski
aspekti� ov~arske� proiz-
vodwe� na� porodi~nom� ga-
zdinstvu�Pe{terske�visorav-
ni,�regionalni�razme{taj�`i-
vinarske�proizvodwe�u�Srbi-
ji,�kao�i�izbor�sorti�vi{we�za
sadwu�primenom� "AHP"�meto-
dologije.�U�okviru�grupe�rado-
va�koji�se�bave�analizom�pla-

smana�predstavqeno�je�stawe
i�tendencije�izvoza�{qive�iz
Republike�Srbije,�konkurent-
ska� prednost� veletr`nice

kao� kanala� distribucije.� Ta-
ko|e,� analizirani� su� i� moti-
vi�koji�uti~u�na�kupovinu�or-
ganskih� prehrambenih� proiz-
voda,�kao�i�prodaja�proizvoda
malog�poqoprivrednog�proiz-
vo|a~a.

U� najnovijem� broju� "Agroe-
konomike"� zastupqen� je� i
aspekt� ruralnog� razvoja� i� u
tom�ciqu�predstavqena�je�tu-

risti~ka� ponuda� seoskih
doma}instava� u� Sremu.� Ta-
ko|e,� objavqen� je� i� rad� u
okviru�koga�su�identifiko-
vani�faktori�koji�uti~u�na
odluku� potro{a~a� pri� ku-
povini� poqoprivredno-
prehrambenih� proizvoda� u
Republici� Srbiji,� kao� i
rad� koji� se� bavi� analizom
problema� multikolinear-
nosti� u� vi{estrukoj� line-
arnoj�regresiji.�

U�~asopisu� je�objavqena
i� informacija� o� osnivawu
Centra�za�agrarnu�istoriju
pri� Poqoprivrednom� fa-
kultetu� u� Novom� Sadu.
Prof.� dr� Zoran� Wegovan,
upravnik� ovog� centra,

autor� je� rada� koji� analizira
rani�ruski�doprinos�agroeko-
nomskoj�misli,�a�koji�predsta-
vqa� deo� istra`ivawa� kojim
}e�se�baviti�novoosnovana�in-
stitucija.�

G.�R.
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NOVA IZDAWA

N ajve}i�problem�poqo-
privrede� Vojvodine
predstavqa�nizak�ni-

vo� ulagawa� u� proizvodwu
zbog� nedostatka� sopstvenih
sredstava,�{to�za�posledicu
ima� nizak� nivo� primewene
agrotehnike�i�pove}ane�tro-
{kove� u� proizvodwi,� pa� ti-
me�i�mawu�profitabilnost�u
poqoprivredi.� Prinosi� u
primarnoj� poqoprivrednoj
proizvodwi� i� daqe� u� veli-
koj� meri� zavise� od� vremen-
skih� uslova.� Tako|e,� pro-
blem� predstavqaju� i� usit-
wen� posed,� nere{ena� pita-
wa� organizovanog� izlaska
na� tr`i{te,� evidentan� pad
ukupne� sto~arske� proizvod-
we.�To�su�samo�neki�od�pro-
blema� s� kojima� se� suo~avaju
poqoprivredni� proizvo|a-
~i,� ka`e� Bo{ko� Vu~urevi},
predsednik� PKV-a,� odgova-
raju}i�na�na{e�prvo�pitawe
kakvo� je� stawe� vojvo|anske
poqoprivrede�i�agroprivre-
de�i�koje�su,�po�wegovoj�oce-
ni,�mogu}nosti�razvoja.

Prema�re~ima�na{eg�sago-
vornika,�veliki�broj�proiz-

vo|a~a� u� primarnoj� poqo-
privredi�ne�mo`e�da�se�no-
si� s�konkurencijom�i�izazo-
vima�tr`i{ta�Evropske�uni-
je� (EU).� Poqoprivrednici� u
EU�su�visokosubvencionisa-
ni,�pa�su�samim�tim�i�konku-
rentniji.�Kod�nas�je�jo{�uvek
nizak�nivo�subvencija,�iako
se� 72� odsto� ukupnog� buxeta
Ministarstva� poqoprivre-
de�izdvaja�za�subencije�u�po-
qoprivredi.� Tako|e,� po-
trebno� je� da� prioritet� do-
ma}e� poqoprivrede� u� na-
rednom� periodu� bude� zdra-
vqe�qudi,�za{tita�`ivotne
sredine,� bezbednost� hrane,
o~uvawe� prirodnih� izvora
energije.�Jo{�jedan�od�ciqe-
va�je�usmerenost�nauke�i�teh-
nike�na�biolo{ke�procese�i

transformaciju�biqne�mase
u�obnovqiv�izvor.�Da�bi�se
pove}alo�kori{}ewe�organ-
skog� otpada,� potrebno� je
stvarawe� energetskih� far-
mi�koje�bi�sopstvenu�bio-ma-
su� koristile� kao� osnovni
energetski�izvor.�Va`an�je�i
segment� proizvodwe� u� kon-
trolisanim�uslovima,�jer�se
na�taj�na~in�zemqi{te�kori-
sti� intenzivno� tokom� cele
godine.

-�Poqoprivreda�AP�Vojvo-
dine� ostvaruje� zna~ajne� iz-
vozne� rezultate� u� kojima
dominira� izvoz� sirovina.
Od� izvoza� prera|enih� pro-
izvoda�zna~ajan�je�izvoz�{e-
}era,� uqa,� bra{na� i� piva.
Izvoz�mesa�i�mesnih�prera-
|evina�je�simboli~an.�Izvo-
zni�potencijal�agrarne�pri-
vrede�vi{estruko� je�ve}i�i
neophodno� je� favorizovati

proizvodwu� vi{eg� stepena
prerade�i�po�tom�osnovu�po-
ve}ati� vrednost� izvoznih
proizvoda.� Tr`i{no� kreta-
we�u�svetu�pokazuje�da�je�po-
tra`wa� za� kvalitetom� i
zdravom� hranom� u� porastu,
dok�je�proizvodna�mogu}nost
ograni~ena.�Smatram�i�da�su
u� tom� segmentu� velike� mo-
gu}nosti� izvoza.� Potrebna
je� i� primena� koncepta� mul-
tifunkcinalnog�razvoja�po-
qoprivrede� kao� osnove
odr`ivog� ruralnog� razvoja
AP� Vojvodine� i� aktivnog
ukqu~ewa�u�evropske�tren-
dove,�isti~e�Bo{ko�Vu~ure-
vi}.

U� kom� pravcu� }e� biti
usmerena� podr{ka� PKV-a
razvoju� poqoprivrede� u

narednom� periodu?� Da� li
}e� posebno� biti� akcenti-
ran�razvoj�organske�poqo-
privredne�proizvodwe?

-�Privredna�komora�Vojvo-
dine� }e� kroz� permanentno
informisawe� i� edukaciju
svojih� ~lanica� omogu}iti
na{im� poqoprivrednicima
da� se� lak{e� i� uspe{nije
prilagode� izazovima� koje
pred� wih� postavqa� konku-
rencija� u� poqoprivrednom
sektoru�EU.�Edukacija�i�raz-
vijawe� svesti� o� upotrebi
deklarisanog� semena,� na
primer,� veoma� je� va`no,� jer
se� wegovom� primenom� sma-
wuju�rizici�u�proizvodwi,�a
posti`u�se�ve}i,�stabilniji
i� kvalitetniji� prinosi.� Ta-
ko|e,� va`no� je� i� udru`iva-
we� poqoprivrednih� proiz-
vo|a~a.� Udru`ivawe� je� je-
dan� od� na~ina� da� se� preva-
zi|u�izazovi�u�poqoprivre-
di� i� lak{e� osvoje� nova� tr-
`i{ta.� U� PKV-u,� kroz� po-
slovno�povezivawe�s�poten-
cijalnim� partnerima� iz� ze-
mqe�i�inostranstva,�~lani-
ce�Udru`ewa�poqoprivrede
PKV-a� lak{e� }e� pronalazi-
ti�tr`i{te�za�plasman�svo-
je� robe.� Tako|e,� u� PKV-u� }e
se,�kroz�rad�odbora,�udru`e-
wa� i� grupacija,� razmatrati
pitawa�koji�se�odnose�na�po-
lo`aj� i� uslove� poslovawa
preduze}a� i� poqoprivred-
nih�proizvo|a~a�koji� se�ba-
ve�proizvodwom�i�preradom
poqoprivredno-prehrambe-
nih� proizvoda,� ka`e� Bo{ko
Vu~erevi}.

Vojvodina�raspola`e�zna-
~ajnim�komparativnim�pred-
nostima�za�razvijawe�organ-
ske�proizvodwe,�a�PKV�daje
zna~aj� razvoju� organske� po-
qoprivredne�proizvodwe�i
zala`e� se� za� proizvodwu
bez�GM�organizama.

-�Ocewujemo�da�je�jedna�od
proizvodnih� {ansi� AP� Voj-
vodine� u� primarnoj� poqo-
privredi� tradicionalna
proizvodwa� bez� GMO� kao� i
organska� proizvodwa.� Or-
ganska�proizvodwa�trebalo
bi� da� unapredi� strategiju
razvoja�agrarne�industrije�u
Vojvodini.�Upravo�zbog�toga
smatramo� da� je� osnivawe
grupacije�za�organsku�proiz-
vodwu,� u� okviru�Privredne

komore�Vojvodine,�opravda-
no,� jer�su�prednosti�ovakve
proizvodwe�vi{estruke.�Na
taj� na~in� }e� proizvodi� voj-
vo|anskih� poqoprivredni-
ka� biti� vi{e� vrednovani
kako� na� na{em,� tako� i� na
inostranom� tr`i{tu,� a� na-
ro~ito�imaju}i�u�vidu�daqe
{irewe� povr{ina� pod� or-
ganskim�proizvodima,�poput
Austrije� i� zemaqa� u� okru-
`ewu,� isti~e� predsedik
PKV-a.

Koje� aktivnosti� se� pla-
niraju� u� oblasti� afirmi-
sawa� razvoja� preduzetni-
{tva�u�ruralnim�sredina-
ma?�Da�li�se�planiraju�po-
sebni� programi� podr{ke
razvoja� `enskog� preduzet-
ni{tva� u� ruralnim� pod-
ru~jima?

-�PKV�}e�intenzivno�radi-
ti� na� prevazila`ewu� rod-
nih� stereotipa� i� stvarawu
jednakih�mogu}nosti�`ena�na
tr`i{tu� rada� i� kapitala.
Na`alost,� problemi� `ena
na�selu�u�na{em�dru{tvu�ni-
su�dovoqno�istra`eni�tako
da� je� ova� populacija� nevi-
dqiva�i�na�dru{tvenoj�mar-
gini.�U�turizmu,�a�posebno�u
ruralnom� turizmu,� vidimo
veliku�{ansu�za�razvoj�`en-
skog�preduzetni{tva.�Ukqu-
~ivawe�`ena�u�razvoj�rural-
nog� turizma� dovelo� bi� do
mogu}nosti� promovisawa
tradicionalnih,� kulturnih
i� prirodnih� vrednosti,� uz
kontakte�s�turistima�i�to�u
simbiozi� starog� i� novog,
tradicionalnog�i�modernog.
@ene� su� tradicionalno
opredeqene� da� rade� ne� sa-
mo�za�dobrobit�svojih�poro-
dica�ve}�i�za�boqitak�svoje
sredine�{to�razvoju�seoskog
turizma�daje�jednu�rodnu�di-
menziju,� ka`e� predsednik
PKV.

Prema�re~ima�na{eg�sago-
vornika,� Privredna� komora
Vojvodine�u�narednom�peri-
odu� planira� da� organizuje,
ali�i�da�weni�predstavnici
u~estvuju� u� svim� doga|ajima
koji�imaju�za�ciq�unapre|e-
we�ambijenta�i�okru`ewa�za
razvoj� `enskog� preduzetni-
{tva,� ukqu~uju}i� predava-
wa,�gostovawa,�okrugle�sto-
love,�konferencije,�nastupe
na�medijima�i�sli~no.

-� Jedan� od� va`nih� segme-
nata� na� koji� }emo� u� na{im
aktivnostima� staviti� pose-
ban�akcenat� jeste�edukacija
svih� u~esnika,� a� naro~ito
`ena�u�procesu�odlu~ivawa
i� implementacije� razvojnih
programa� u� pogledu� evrop-
skih� standarda� za� razvoj
odr`ivog� turizma.� Posebnu
pa`wu� }emo� usmeriti� i� na
edukaciju� iz� oblasti� prava

i�ekonomije.�Veoma� je�bitno
o~uvawe� demografskog� po-
tencijala�vojvo|anskih�sela
kroz� motivisawe� stanovni-
{tva�da�se�bavi�svojim�dosa-
da{wim�aktivnostima,�jer�u
humanom� odr`ivom� turizmu
one� dobijaju� zna~aj.� PKV� je
prepoznao� wihov� zna~aj� i� u
narednom�periodu�}e�inten-
zivirati�svoje�aktivnosti�u
tom�pravcu,�ka`e�presednik
PKV-a.

Imaju}i�u�vidu�dragoce-
ne�turisti~ke�resurse�Voj-
vodine� i� opredeqewe
PKV-a�da�ih�afirmi{e,�ko-
ji�su�planovi�u�oblasti�ru-
ralnog�turizma�kao�va`nog
segmenta� razvoja� seoskih
podru~ja?

-�Smatramo�da�razvoj�ovog
vida� turizma� doprinosi
ravnomernijem� privrednom
razvoju,�smawewu�nejednako-
sti�izme|u�urbanih�i�rural-
nih�podru~ja,�kao�i�o~uvawu
prirodnih�resursa.�Ruralni
turizam� je� u� AP� Vojvodini
ve}� dostigao� odre|eni� ste-
pen�razvoja�i�treba�ga�ubrza-

no�razvijati,�uz�stimulativ-
ne�mere�i�olak{ice,�kako�u
zakonodavnom,� tako� i� u� fi-
nansijskom�smislu.

Jedan� od� zadataka� PKV-a
u� narednom� periodu,� ka`e
na{� sagovornik,� bi}e� usa-
gla{avawe�zakonodavne�re-
gulative�i�propisa�s�evrop-
skim� standardima,� kako� bi
se�pru`aocima�usluga�u�seo-
skim� doma}instvima� u� ru-
ralnim�podru~jima�omogu}i-
lo�nesmetano�obavqawe�ugo-
stiteqskih�usluga,�kao�i�bo-
qe�pozicionirawe�na�doma-
}em�i�inostranom�tr`i{tu.

-� Postoje}a� zakonodavna
regulativa� destimuli{e

razvoj� seoskog� turizma,
iako� je� mnogim� strate{kim
dokumentima�dat�prioritet
receptivnom� turizmu,� a� po-
sebno�seoskom�turizmu�s�ci-
qem� zadr`avawa� lokalnog
stanovni{tva� i� mladih� na
selu.� Imaju}i� u� vidu� ta
strate{ka� dokumenta,� i� u
praksi�treba�prihvatiti�re-
{ewa� koja� }e� omogu}iti� da
se�ostvare�strate{ki�ciqe-
vi.�Posebno�}emo�se�zalaga-
ti� za� sprovo|ewe� u� delo
Strategije� razvoja� turizma
Republike� Srbije� kroz� iz-
radu�akcionih�planova�raz-
voja,� s� posebnim� akcentom
na� seoski� turizam.� Pri� to-
me,�svi�ti�planski�dokumen-
ti�trebalo�bi�da�budu�zasno-
vani�na�osnovnim�principi-
ma�odr`ivosti�turizma,�od-
nosno� na� ekolo{koj,� dru-
{tvenoj,� kulturnoj� i� eko-
nomskoj� odr`ivosti,� nagla-
{ava� Bo{ko� Vu~urevi},
predsednik� Privredne� ko-
more�Vojvodine.

Gordana�Radovi}

Bo{ko�Vu~urevi}

Veliki razvojni potencijali agroprivrede 
Poqoprivreda,�agroprivreda,�ruralno�preduzetni{tvo,�a�posebno�`ensko�preduzetni{tvo�ve-

liki�su�razvojni�potencijali�ruralnih�podru~ja,�koja�prema�kategorizaciji�Organizacije�za�eko-
nomsku�saradwu�i�razvoj�~ine�oko�90�odsto�teritorije�Vojvodine.�O�resursima,�ali�i�mogu}nosti-
ma�wihove�ekonomske�valorizacije�na�doma}em�i�inostranom�tr`i{tu�razgovarali�smo�s�Bo{kom
Vu~urevi}em,�predsednikom�Privredne�komore�Vojvodine.

Dana�14.�marta�2017.�zauvek�nas�je�napustio�na{
drugar,�kolega,�prijateq�Veqko�Veqa�Radoje-
vi}.� Preselio� se� u� na{e� uspomene� i� se}awe.

Pre�svega�nedostaje�svojoj�porodici,�a�zatim�i�nama,
wegovim�prijateqima.�Vredelo�ga�je�imati�za�druga,
saradnika,�kolegu�i�prijateqa.�Bio�je�pouzdan,�sta-
men,�poslovan�i�krajwe�dobronameran.�Uvek�je�imao
vremena�za�svoje�drugare,�voleo�je�dru`ewe,�bio�je
pun�energije,�elana,�voqe�za�`ivot�i�rad.�Imao� je
re~i�hvale�za�nas�kada�smo�ne{to�dobro�uradili.
Nije�imao�dlake�na� jeziku,�znao� je�da�uputi�i�re~i
kritike,� krajwe� dobronamerno� i� iskreno.� Bio� je� i
visokoprofesionalan,� odgovoran� rukovodilac� u
PIK� "Be~eju",� BAG-u,� Azotari� "Pan~evo".� Ukratko,
imao�je�dobre�menaxerske�sposobnosti.�Voleo�je�da
~ita,� da� pi{e,� da� objavquje� i� napreduje� u� struci.
Magistrirao�je�i�doktorirao�uz�rad,�objavio�je�neko-
liko�zapa`enih�kwiga,�radova,�~lanaka.�Aktivno�je
u~estvovao�na�skupovima�nacionalnog�i�me|unarodnog�karaktera.�Bio�je�veoma�akti-
van�u�Dru{tvu�agrarnih�ekonomista�Srbije,�~lan�Upravnog�odbora�i�predsednik�Nad-
zornog� odbora� Dru{tva.� Posebno� se� isticao� u� organizaciji� me|unarodnih� skupova
Dru{tva�od�1997.�do�2016.�Tako|e,�bio�je�i�potpredsednik�Me|unarodne�menaxerske
akademije�i�veoma�uspe{an�u�wenom�radu.�Inicirao�je,�kreirao�i�organizovao�~eti-
ri�zapa`ena�me|unarodna�skupa.�

Osta}e�u�lepom�se}awu�svima�koji�su�s�wim�radili,�dru`ili�se�i�poznavali�ga.

Danilo�Tomi}�

U SPOMEN

DR VEQKO RADOJEVI]

Dru`equbiv i iznad
svega veliki prijateq

PODR[KA RAZVOJU SEOSKOG TURIZMA

Prema� pre~ima� predsednika� PKV-a,� aktivnosti� ove
institucije�u�narednom�periodu�bi}e�usmerene�i�na�regi-
onalno� povezivawe� pru`alaca� usluga� u� seoskom� turi-
zmu,�u�ciqu�stvarawa�atraktivnog�turisti~kog�proizvo-
da�i�poboq{awa�nivoa�usluga.�Turisti~ke�proizvode�se-
oskog�turizma�moramo�objediniti�na�nivou�Vojvodine�i
predstaviti�na�tr`i{tu�kako�organizatorima�putovawa,
tako�i�potencijalnim�korisnicima,�koriste}i�sve�obli-
ke�marketin{ke�prezentacije.

-�Poku{a}emo,�u�saradwi�s�Pokrajinskom�vladom,�da
stimulativnim�merama�podstaknemo�turisti~ke�agencije
da�svoju�ponudu�vi{e�usmere�ka�doma}em�tr`i{tu,�u�smi-
slu�kreirawa�receptivnih�turisti~kih�programa,�isti~e
predsednik�PKV-a.


